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پردازد. نگاری و شناسایی نسخه خطی میاشاره: مرحوم عبدالحسین حائری بیش از پنجاه سال در کتابخانه مجلس به فهرست

های کتابخانه مجلس مشغول های متعدد و محاسنی سفید، با پیپی در دست در وسط انبوهی از کتاباو را همیشه با عینک

بسیاری در جراید و مطبوعات گذشته به چاپ رسیده. حاصل تلاش او در کتابخانه  دیدیم. از او در جوانی و میانسالی مقالاتمی

رسانی به بسیاری از محققین و پژوهشگران صاحب جلد از فهرست کتب خطی کتابخانه مجلس و کمک و یاری ۲۷مجلس انتشار 

 نام کشور بود . روحش شاد

 

*** 

 

 پژوه بفرمایید.مرحوم دانشتان را با جناب *جناب استاد حائری مقدمه آشنایی

های اولی بود که مرحوم مشکوه کتابهایش را به دانشگاه تهران هدیه وقتی که من از قم به تهران آمدم، تازه سال ۱۳۳۰در سال 

 کتابخانهها حدود هزار یا هزار و صد جلد کتاب خطی فارسی و عربی بود. همین مجموعه پایه و مایه ابتدایی بودند؛ از این کتاب داده

داد، که نه به عنوان کتابخانه مرکزی، بلکه به عنوان کتابخانه دانشگاه تهران نامگذاری شده بود. جلد دانشگاه تهران را تشکیل می

نخست فهرست کتب خطی اهدایی مرحوم مشکوه توسط علی نقی منزوی و جلد دوم آن به کوشش مشترک علی نقی منزوی 

و طبیعی است با ایشان هم مانند بسیاری دیگر ناشرین در همین زمان آشنا شدم. اما تا آنجایی پژوه منتشر شد و مرحوم دانش

 کردند.که خبر دارم پیش از این ایشان در کتابخانه دانشکده حقوق کار می

 

 *رفت و آمدشان به کتابخانه مجلس چگونه بود؟

رفت و آمدشان به کتابخانه  ۱۳۴۰از حدود سال  ،لس چندان باب نبودرفت و آمدشان به کتابخانه مج ۳۰آید در دهه طور که یادم میآن

 شد.مجلس زیادتر شد و طبعاً ملاقات ما نیز با همدیگر بیشتر می

 

 شناسی با همدیگر داشتید به یاد دارید؟شناسی و کتاب*از اولین مباحثه تخصصی که در حوزه نسخه

 التحصیلمنتشر کردم که موضوعش در مورد اصالت ترجمه کتاب بهمنیار به نام  ۱۳۴۰ای در مجله وحید در حدود سال بله بنده مقاله

اینکه آیا این ترجمه از خود بهمنیار  سر کتاب معروفی در فلسفه بود که ترجمه ای به فارسی دارد. بین اشخاص بر التحصیلبود. 

طاهر تنکابنی در  ای از مجموعه مرحوم میرزااختلاف نظر بود. در آن وقت ما نسخه ،انداست یا اینکه دیگران آن را ترجمه کرده



کتابخانه مجلس پیدا کرده بودیم که تا آن وقت تشخیص نداده بودند چه کتابی است. من فهمیدم که این با ظاهری به هم ریخته 

حید چاپ کردم و گفتم که این ترجمه نباید ترجمه ای در دو سه شماره در مجله واست. این شد که مقاله التحصیلهمان ترجمه 

تر شدند و در این مورد پژوه به من نزدیکخورد. با طرح این مسأله آقای دانشاش به بهمنیار نمیبهمنیار باشد، زیرا سبک فارسی

 هم با یکدیگر مباحثه کردیم.

 

د و چه جلدهایی از فهرست نسخ خطی کتابخانه نویسی تشریف آوردن * از چه سالی ایشان به کتابخانه مجلس جهت فهرست

 مجلس را ایشان فهرست کردند؟

های جلد یازده تا شانزده به به اینجا آمدند و فهرست ۴۳یا  ۴۲مرحوم دانش پژوه زمانی که ریاضی رئیس مجلس شد، حدود سال 

شان اسامی که کردندعهده ایشان و آقای علی نقی منزوی و ایرج افشار بود. یک تیم دوازده نفری نیز با این سه نفر همکاری می

 در اول فهرست نوشته شده است.

 

دانش و منزوی آنجا بودند، از افرادی دیگر که در  *از دانشکده حقوق دانشگاه تهران صحبت کردید و فرمودید که مرحوم

 ای دارید؟کردند خاطرهآنجا کار می

ای که از آقای محسن صبا دارم این است روزی بنده رفتم کتابخانه ملی و بله من در آنجا با دکتر صبا مکرر برخورد داشتم. خاطره

کنم آن جایی که ایستاده بودیم نزدیک مخزن بود. ودم. فکر میپژوه و چندتن دیگر ببرای یک برنامه مشترک منتظر آقای دانش

اختیار پیپم را درآوردم که بکشم. آقای صبا گفتند که اینجا پیپ نکش. مرد خیلی مقیدی بود. تحصیلاتش نیز از سایرین بالاتر بود. بی

 رسید.ایشان کتابی در زمینه آرشیو و بایگانی نوشتند که کتاب مفیدی به نظر می

 

 ها در مورد سازماندهی مواد باشد؟رسد از اولین کتاببه نظر می*

بله یک بار تمامش را خواندم. کتاب خیلی خوبی است. در این کتاب نکات بسیاری را در مورد کار کتابداری و وظایف کتابدار ذکر کرده 

 است.

 

 پژوه چه شکلی بود؟*شیوه کار استاد دانش

ودند. دقیق و فاضل. جلدهای اولیه دانشگاه که کار فهرست آنها به عهده ایشان بود، خیلی مفصل پژوه مرد استادی بمرحوم دانش

 شناسی در ایران شد.شناسی و علمنویسی، کتابای برای تاریخ علم، فهرستکار کردند. همین جلدها بعدها پایه

های دیگر نیز درباره عهد و زمان آن کتاب، بلکه کتاب کردند. نه تنهاایشان وقتی از نظر فقهی، اصولی، منطقی کتاب را بررسی می

نوشتند که بسیار مورد استفاده برای دیگران شد. هایی میهای بسیار مفصلی برای کتابکردند، پاورقیدر فهرست اشاره می

از آنچه که من  های دانشگاه تهران ایشان از جلد سوم تا جلد هفتم که به صورت موضوعی است بسیار دقیق است؛ بیشفهرست

 دادند.معتقدم توضیح داده شود ایشان توضیح می

کرد که در زمان خودش به پرداختند و تاریخ آن علم را طوری بررسی میشناسی به عهد و زمان کتاب خوب میایشان در کار کتاب

ترین کار حال برترین و بهترین و عالی آن وسعت و به آن تفصیل نبود. البته گرچه کارشان خالی از اشکال و اشتباه نیست اما به هر

 شناسی است.کتاب

 

 *به نظر شما آیا سبک کارشان منحصر به فرد بود؟ و آیا پیش از ایشان کمی به آن شکل کار کرده بود؟



دو جلد  سبک کارشان در آن زمان به آن صورت مرسوم نبود. تنها کسی که پیش از او تقریباً به آن شکل کار کرده، ابن یوسف بود که

از فهرست نسخ خطی کتابخانه مدرسه سپهسالار و یک جلد از فهرست خطی کتابخانه ملی را پیش از او منتشر کردند. منتهی 

یوسف در مورد تر به آن کار پرداخته بودند. به عنوان مثال آقای ابنپژوه خیلی عالمانهشیوه کارشان با هم فرق داشت. آقای دانش

آمده بود و « ادوارد براون»شان بحث کرده بودند در حالی که همین بحثها در تاریخ ادبیات صفحه دربارهمدخل سعدی بیست و سه 

کردند، بقیه چیزها زائد بود و در مورد کردند باید ذکر میلزومی نداشت ایشان آنجا ذکر کنند، بلکه آنچه از خود نسخه استخراج می

 دند.کرنسخه آن کتابخانه نبود و بایستی حذف می

 

 الگویی برای مرحوم دانش بودند؟… * آیا به نظر شما جلوتر از مرحوم دانش کسانی مثل آقای ابن یوسف و غیره

در مشهد فهرستی را منتشر کرد که هم دارای نثر روانی بود و خود منبع نیز بسیار مفید و ارزشمند بود. « مهدی ولائی»ـ بله آقای 

کار، کار اولیه بود و همین خوشحالش کرده بود. این فهرست مربوط به کتابخانه آستان قدس که چاپ شد، آن شکل جلد اول آن

 رضوی است.

 

 منتشر شد؟« آقای مهدی ولائی»* فهرست ابن یوسف بعد از انتشار فهرست 

 تری بود.ر کاملیوسف منتشر شد که کاـ بله، این کار که درآمد چون کار اولیه بود جای خوشحالی داشت. پس از آن فهرست ابن

 

 دانید بفرمایید؟یوسف اگر چیزی می* حالا که بحث به اینجا کشیده شد در مورد خود مرحوم ابن

زدند. ایشان پرداختند. گاهی هم به کتابخانه مجلس سرک میولی به کارهای علمی هم میایشان در شیراز دفتر محضر داشتند، 

ای است به خط حافظ که آثاری از خود حافظ در آن درج شده است. این مجموعهدر فهرستشان نوشتند که در کتابخانه مجلس 

ای در کتابخانه مجلس وجود نداشت و این حرف نوشته حرف نسبتاً بزرگی بود و ممکن بود سروصدایش در دنیا بپیچد. چنین نسخه

 که پشتش نوشته بود:در کتابخانه بود  ۹و  ۸ای از دیوان حافظ مربوط به قرن صحیح نبود. البته نسخه

 الدین محمدحافظ، که ایشان آن را اینگونه تلقی کردند که به خط حافظ است.شمس

با مسئولان مجلس صحبت کردم که چنین حرفی صحیح نیست؛ آیا جوابش را بدهم یا نه؟ که منتهی شد به اینکه جوابش را جایی 

های کتابخانه مجلس را چرا برای دند و از من گله کردند که فهرستیوسف به کتابخانه مجلس آمچاپ کردم. پس از مدتی آقای ابن

او نفرستادم، و تقاضایشان زیاد بود. در این مورد با رئیس مجلس وقت تماس گرفتم و از او نظر خواستم. ایشان گفتند: به ابن یوسف 

 دهیم.می بگویید اگر جای آن نسخه خطی به خط حافظ را به ما نشان بدهد هر چه بخواهد به او

 

هایی که دیده بودند چقدر دست و دل باز دهی نسخهپژوه در اشاعه اطلاعات در زمینه نسخه خطی و آدرس* مرحوم دانش

 بودند؟

دهی نسخ خطی و گفتن کنند که ایشان در آدرسدار مسئولیت اجرایی کتابخانه نبودند. ظاهراً شایع میوقت عهدهـ ایشان هیچ

 کردند ولی من چیزهای زیادی در این مورد از ایشان ندیدم.ری میبرخی اطلاعات اخفاکا

 

 پژوه از کجاست؟نویسی آقای دانش* منشأ کار فهرست

ای که در جانشان بود به این کار کشیده گردد به علاقه به کتاب خطی، به سبب نیروی علاقهنگاری ایشان برمی ـریشة کار فهرست

 شد.



 

 گذارند چیست؟جوانانی که نخستین قدم را در راه شناسایی نسخ خطی می* نظر حضرتعالی در مورد 

ـ اول خوب درسشان را بخوانند، درس مربوط به نسخ خطی را هم بخوانند، نگران هیچ چیز دیگر هم نباشند. در پژوهشهای نسخ 

شند، هر چقدر درسش را بهتر شک عربی را هم اندکی دانسته باخطی اصل بر این است که فارسی را خیلی خوب بدانند و بی

 توانند در دنیای نسخ خطی قدم بردارند.خوانده باشند، بهتر می

 

پژوه را با دید نقادی نگاه کنید چه دانیم هیچ کاری کامل نیست؛ اگر بخواهید کارهای مرحوم دانشگونه که می* استاد، همان

 بینید؟نقصی در آن می

اند، نویسی کردهتوان نام برد. ایشان در خیلی از موارد کار تاریخهر نسخه را از ایراد کارشان میـ تفصیل زیادتر از حد لازم در خصوص 

 نگاری در حقیقت گام اول برای تاریخ علم است.کار فهرست

 

 روزنامه اطلاعاتمنبع: 

  

 


